
 

  

        Muistio 23.1.2025 
 
 
 
 
Theseus-kehittämisryhmä 1/2025 
         
Aika: to 23.1.2025 klo 12.00–14.00 
Teams 
 
 
Kutsutut  Uotila, Pekka, Amkit -konsortio, pj. 

Klinga-Hyöty, Eeva, Haaga-Helia 
Koistinen, Minna, Oamk/Oulun yliopiston kirjasto 
Lahtinen, Hanna, Laurea 
Marjamaa, Minna, Laurea 
Nyqvist, Antti, Haaga-Helia 
Tolonen, Tiina, Oamk/Oulun yliopiston kirjasto 
 
 

1. Kokouksen avaaminen  
 
Asialista hyväksyttiin ja sihteeriksi valittiin Antti Nyqvist. 
 

2. Edellisen kokouksen muistio 
 

Tarkistettiin edellisessä kokouksessa 29.11.2024 käsiteltyjen asioiden 
eteneminen. 
 

3. Vuoden 2025 keskeiset asiat Theseuksessa 
 

Keskusteltiin ja listattiin Theseuksessa tänä vuonna ajankohtaisia asioita: 
 

• PAS-asian etenemä 

• HTK-loukkausten merkitseminen ont-julkaisuarkistoaineistoon, 
yhteisten käytäntöjen luominen. Asian eri puolia on selvitelty 
edellisvuonna, Mira esitellyt asiaa Arenessa. Työtä jatketaan. 

• Open Access-merkinnät metadatassa 

• Julkaisuarkistoaineistojen tiedonlouhinta / tekoäly. Tästä tullut 
kysymyksiä, ohjeistus käyttöehdoissa olisi hyvä, mutta käytännöt ja 
laintulkinnat eivät ole uudessa asiassa vakiintuneet. 



 

  

• Theseus-toimisto-spostilistan ajoittaiset ongelmat jatkuvat, 
lähettäjien spostiosoitteet putoavat pois, jolloin viesteihin on 
hankala vastata. 

• Julkaisuarkistojärjestelmän päivitys DSpace7 DSpace 8:aan 

• Kansalliskirjaston kanssa pidettävät laatupalaverit 

• Theseus-webinaarin järjestäminen 

• EBSCO-haravointi 

• Eduunin workspace-tilan käyttö, erityisesti käyttöoikeuksien 
jakaminen 

• Saavutettauusasiat muiden julkaisujen kuin ontien osalta 
 
 

4. PAS-työpaja keväällä 2025 
 

Alkukeväälle ollaan aikatauluttamassa Theseuksen 
(ammattikorkeakoulujen), Kansallisarkiston, Kansalliskirjaston ja CSC:n 
yhteistä työpajaa. Työpajan sisältöä suunniteltiin yhdessä 
Kansalliskirjaston kanssa viime syksynä. Työpajan tavoitteena on selvittää 
ja tarkentaa mukana olevien tahojen tilannetta PAS-ratkaisujen 
käyttöönotossa ja tarjoamisessa ulkopuolisille palvelunkäyttäjille, sekä 
peilata näitä ammattikorkeakoulujen tarpeeseen ja Theseukseen. 
 
Keskusteltiin opinnäytteiden PAS-asian taustoista ja kehityskulusta. 
Pitkäaikaissäilytysasian ratkaisemista pidetään tärkeänä. Asian kanssa 
kahden amkit-konsortion pj-kauden ajan töitä tehnyttä Mira Juppia on 
pyydetty jatkamaan asiassa mukana olemista. 

 
Päätettiin, että Pekka Uotila välittää kutsun työpajaan myös AAPA-
verkostolle sekä Arenelle. 
 

5. OA-merkinnät ja Theseuksen metadata 
 
Tavoitteena on selventää Theseuksen aineistojen OA-tietojen näkymistä 
Finnoissa. Esim. LUT:ssa kentän dc.content.fulltext arvolla voidaan 
tuottaa Primoon OA-banneri. Asia vaatii yhteistyötä sekä julkaisuarkistojen 
metadatan että Finna-mappauksien kanssa. Minna Marjamaa vie asian 
Julkaisuarkistojen metadatasuosituksen päivitystä tekevään työryhmään 
(vetäjä Reeta Kuuskoski) sekä ottaa asiassa yhteyttä Finnaan. 
 

6. DSpace7 päivitys DSpace 8:aan 
 



 

  

Kansalliskirjasto esittely DSpace-päivitysten sisältöä ja aikataulua 3.12 
pidetyssä julkaisuarkistojen asiantuntijaryhmässä.  
 
Linkki esitykseen: 
https://www.kiwi.fi/pages/viewpage.action?pageId=414646437&preview=/
414646437/447873471/dspace8-paivitykset-2024-12-03.pdf 
 
Päivityksiä tehdään useassa aallossa. Kevään kahteen aaltoon on 
päivitettävät arkistot tiedossa, syksyn päivitysten arkistot sovitaan ennen 
kesää. On mahdollista, että joidenkin arkistojen päivityksiä menee vuoden 
2026 alkuun. Theseus vuorossa joko syksyllä tai ensi vuoden alussa. 
 
Asia esille kevään laatupalaverissa, jolloin tuodaan esiin Theseuksen 
aikataulutoiveita ja keskustellaan miten Theseus-toimisto voi tässä 
vaiheessa asiaa edistää, mm. pääsy testipalvelimelle. 
 
Päätettiin koota Theseus-toimiston näkemys muutostarpeista (perustuen 
amkeilta vuosien aikana tulleisiin kysymyksiin ja toiveisiin) sekä osallistaa 
myös käsittelijöitä muutostarpeiden kokoamisessa, huomioiden DSpacen 
tekniset rajoitukset sekä Kansalliskirjaston pyrkimys ylläpidon 
resurssitehokkuuteen. 
 
DSpace-päivityksen etenemistä ja sen suuntaa (esim. visuaalisuus, 
metadata, käyttöliittymä jne.) esitellään laajemmin toimiston järjestämässä 
Theseus-webinaarissa. 
 
Lisäksi täytyy huomioida ja koota näkymää, miten päivitys vaikuttaa 
erilaisiin Theseuksessa oleviin ja amkeissa oleviin omiin ohjeistuksiin. 
 
 

7. EBSCOn tiedustelu EDS-haravoinnista 
 
EBSCOlta tullut tiedustelu on mielenkiintoinen ja parempaa käsitystä 
asiakokonaisuudesta. 
 
Pekka Uotila välittää EBSCOlta tulleen kysymyksen Theseus-
haravoinnista Kansalliskirjastolle (Jyrki Ilva) kommentoitavaksi. 
Theseuksen metadata on avointa, joten estettä sen haravoimiseen ei 
periaatteessa ole vaikka se päätyisikin osaksi kaupallista tuotetta, mutta 
Theseus-kehittämisryhmän rooli tässä sille päätyneessä asiassa ei ole 
selvä. 
 

https://www.kiwi.fi/pages/viewpage.action?pageId=414646437&preview=/414646437/447873471/dspace8-paivitykset-2024-12-03.pdf
https://www.kiwi.fi/pages/viewpage.action?pageId=414646437&preview=/414646437/447873471/dspace8-paivitykset-2024-12-03.pdf


 

  

8. Tiedotusasioita 
 

Saavutettavuusvalvonta on siirtynyt AVI:lta Traficomille, kaikki 
saavutettavuusselosteet päivitettävä. Minna M. päivittänyt Theseuksessa. 

 
9. Muita mahdollisia asioita 

 
Theseus-toimisto voi muokata käytännössä kaikkea metadataa massa-
ajoina, joten metadatan muutostarpeissa voi olla yhteydessä toimistoon 
muokkausvaihtoehtojen selvittämiseksi. 
 

10. Seuraava palaveri 
 
Kalentereissa 20.2.2025 
 

11. Kokouksen päättäminen  
 
Kokous päätettiin 13.50. 
 
 
 


